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و  درمان  بهداشت،  وزارت  رسانی  اطلاع  مرکز  رئیس 
آموزش پزشکی گفت: تاکنون ۱۰۱ هزار و ۶۵۰ نفر در کشور 
به طور قطعی به ویروس کرونا مبتلا شده و با فوت ۷۸ 
نفر در ۲۴ ساعت گذشته، تعداد جان باختگان کرونا در 
کشور به ۶۴۱۸ نفر رسیده و تاکنون 81 هزار و 587 نفر به 

طور کامل بهبود یافته و ترخیص شده اند.
کیانوش جهانپور روز چهارشنبه درباره آخرین آمار ابتلای 
قطعی به ویروس کرونا و موارد فوت ناشی از آن در 
کشور افزود: در ۲۴ ساعت گذشته تا ظهر امروز ) ۱۷ 

اردیبهشت( بر اساس گزارش آزمایشگاه ها و دانشگاههای 
علوم پزشکی ۱۶۸۰ بیمار جدید مبتلا به کووید۱۹ در کشور 
شناسایی شد و با در نظر گرفتن موارد جدید، مجموع 
بیماران مبتلا به کووید- ۱۹ در کشور به ۱۰۱ هزار و ۶۵۰ 

نفر رسید.
رئیس مرکز روابط عمومی و اطلاع رسانی وزارت بهداشت 
ادامه داد: در طول ۲۴ ساعت گذشته ۷۸ بیمار دیگر مبتلا 
به کووید-۱۹ در کشور جان خود را از دست دادند و از زمان 
شیوع این بیماری در کشور تاکنون ۶۴۱۸ نفر جان خود 

را از دست داده اند.
جهانپور بیان کرد: بر اساس این گزارش ها تاکنون ۸۱ 
هزار و ۵۸۷ نفر از بیماران مبتلا به کووید ۱۹ در کشور 
بهبود یافته و از بیمارستان ترخیص شده اند که حدود 
۸۰ درصد مبتلایان است.۲۷۳۵ نفر از این بیماران نیز 
در وضعیت شدید این بیماری و به نوعی بحرانی تحت 

مراقبت قرار دارند که امیدواریم شفا پیدا کنند.
وی گفت: تاکنون ۵۳۱ هزار و ۲۷۵ آزمایش تشخیص 

کووید- ۱۹ در ۱۲۶ آزمایشگاه کشور انجام شده است.

معاون وزیر بهداشت، درمان و آموزش پزشکی از ابلاغ کد 
جدید C۱۹ برای درمان بیماران سرپایی کرونا در بیمارستان 
ها خبر داد و گفت: تاکنون ابتلای مجدد به بیماری کووید۱۹ 

در افرادی که یکبار مبتلا شده اند ثابت نشده است.
قاسم جان بابایی روز گذشته در نشست خبری که به صورت 
ویدئو کنفرانس از وزارت بهداشت برگزار شد، افزود: در مورد 
احتمال ابتلای مجدد تاکنون دو مطالعه محدود با تعداد 
نمونه های کم در ژاپن و کره جنوبی انجام شده است و هنوز 

این موضوع ثابت نشده است.
وی ادامه داد: هنوز دانش ما درباره این بیماری تکمیل 
نشده است. حداقل از این بیماری باید یکی دو سال بگذرد 
تا ببینیم آیا افراد مبتلا دوباره به مبتلا می شوند یا نه. در 
مطالعات کوچکی که در کره جنوبی و ژاپن انجام شد اعلام 
کردند که در بین ۱۰ یا ۱۵ نفر این بیماری دوباره مشاهده 

شده که مطالعه قابل اطمینانی نیست.
وی در پاسخ به پرسش ایرنا درباره تعداد کودکان جان باخته 
از کرونا گفت: در کشور ما تاکنون کمتر از ۱۰ کودک بر اثر 
کرونا فوت کرده اند که همه آنها نیز بیماری زمینه داشتند، 
یعنی کودکان سالمی نبود یا بیماری تنفسی یا خونی 
داشتند که متاسفانه به خاطر بیماری زمینه توان ایمنی 

پایینی داشتند و فوت کردند.

معاون وزیر بهداشت در پاسخ به پرسش دیگر ایرنا درباره 
تعداد افرادی که با کد موارد محتمل به کرونا در بیمارستانها 
بستری شده یا فوت شده اند گفت: بله ما در بیمارستانها 
برای کرونا دو کد داریم که کدهای بین المللی هستن. یکی 
کد ۷۰۱ برای افرادی که تست پی سی آر آنها برای کرونا 
مثبت است و دیگری کد ۷۰۲ که افراد محتمل به کرونا 
هستند که بر اساس سی تی اسکن تشخیص داده می شود 

و تست پی سی آر آنها منفی است. به دانشگاههای علوم 
پزشکی گفتیم این کدها را اصلاح کنند.

وی گفت: این کدها بین المللی هستند و همه کشورها 
موظف هستند این کدها را اصلاح کنند ما هم در ایران در 
حال اصلاح این کدها هستیم و به زودی با جمع بندی 
آن می توانیم تعداد موارد محتمل به کرونا را نیز در ایران 

اعلام کنیم.

بهبودیافتگان کرونا در کشور به 81 هزار و 587 نفر رسید

»معاون درمان وزیر بهداشت«: ابتلای دوباره به کرونا هنوز ثابت نشده است

خبر

ورزش های مدال آور دیروز؛
فدراسیون های بی مدال امروز 

سیروس جعفری
کارشناس ورزش

ورزش قهرمانی براساس تعاریف و مشخصه هایی که دارد 
بر امر کشف استعدادها و پرورش آن ها تا مرز قهرمانی می 
پردازد. این بخش از ورزش استراتژی خاص خود را دارد و 

راهکارهای مخصوص به خود را می طلبد.
با توجه به واقعیت های ورزش تعلیم و تربیتی )ورزش 
مدارس( و با عنایت به آنچه که به نام ورزش های همگانی 
در هنگام عمل مطرح است، ورزش قهرمانی وظایفی به 
مراتب پیچیده تری را در سطوح گسترده تری باید بر عهده 

بگیرد.
در این بخش می توان به نکات متعددی اشاره کرد. ورزش 
ایران در بخش قهرمانی با فدراسیون هایی سر و کار دائمی 
دارد که وضعیتی مشابه ندارند. بخشی از نهادهای اصل 
ورزشی  های  انجمن  و  ها  فدراسیون  قهرمانی،  ورزش 
هستند؛ آن هایی هستند که پیش از این دست کم در 
آسیا مدال آور بوده اند. ورزش دوچرخه سواری، شناشیرجه، 

بوکس، دوومیدانی و... دراین دایره قرار می گیرند.
های  بازی  در  ایرانی  ورزشکاران  تاریخ حضور  به  نگاهی 
آسیایی و قهرمانی آسیا این  واقعیت را به خوبی روشن 
می کند. وزنه برداری ایران خود یکی از همین نمونه ها بود 
که مدت های مدیدی جایگاه خود را ازدست داد و اخیرا 
تا حدودی موفق شده تا در راستای اهداف قهرمان پرورانه 

حرکت مقبول داشته باشد.
برای آن که این قبیل فدراسیون ها بتوانند در چهاچوب 
علت وجودی خود حرکت کنند باید به کمک آن ها رفت. 
و  فکری  توان  که  پذیرفت  باید  را  این حقیقت  واقع  در 
اندیشگی و برنامه ریزی وتوان کاری آن ها همین است. 
پس باید کاری کرد تا توان این فدراسیون ها در همه زمینه 
های موردنطر به حد مطلوب ارتقا یابد. اگر به خودی خود 
و  متخصصان  کارشناسان،  لاجرم  نشد  ممکن  مهم  این 
موسپیدان این رشته های ورزشی باید به کمک آن ها کمر 

همت ببندند و به یاری آن ها بشتابند.
در  باید  المپیک  ملی  کمیته  جوانان،  و  ورزش  وزارت 
سیاست ها و برنامه ریزی های خود تجدید نظر اساسی 
چون  و  چند  پیگیری  ویژه  های  ستاد  اندازی  راه  کنند. 
عملکرد فدراسیون هایی که پیش از این مدال آور بودند 
و اکنون دیگر قادر به حضور درجه اول دست کم در عرصه 
آسیایی نیستند اقدامی موثر و مفید را در دستور کار خویش 

قرار دهند.
باید علت مدال آوری این فدراسیون های ورزشی را در دوره 
های درخشانشان شناخت و دور افتادن آن ها را از جوهره 
اصلی شان شناسایی کرد و بر پایه همین دو علت چرا 
دیروز می توانستند و چرا امروز نمی توانند موانع پیشرفت 
وحرکت رو به جلو از سر راهشان برداشت نه سنگی بزرگتر 

از سوی وزارت ورزش و جوانان جلوی پایشان انداخت.

رهبر انقلاب اسلامی فرمودند: حقوق طبیعی نیروی کار باید 
رعایت شود. یعنی دستمزد عادلانه، پرداخت منظم و بدون 
تأخیر، ثبات اشتغال یعنی امنیت شغلی از مسائل بسیار 

مهم است.
به گزارش »دنیای هوادار« به نقل از پایگاه اطلاع رسانی دفتر 
مقام معظم رهبری، حضرت آیت الله خامنه ای رهبر معظم 
انقلاب اسلامی صبح دیروز به مناسبت هفته کار و کارگر، 

در ارتباط تصویری مستقیم و ۳ ساعته با هفت مجموعه 
تولیدی ضمن تأکید بر نقش و اهمیت جایگاه کارگر و 
وظایف متقابل کارگر و کارفرما در افزایش کمّی و کیفی 
تولید و ایجاد ثروت در یک اقتصاد سالم، به بیان نکاتی در 
خصوص علت نامگذاری امسال به عنوان سال جهش تولید 
و الزامات تحقق این شعار و بخش هایی که باید بر آن ها 
تمرکز ویژه شود، پرداختند و وظایف مسئولان در این عرصه 

را بیان کردند.
حضرت آیت الله خامنه ای با تبریک هفته کارگر به همه 
کارگران و زحمتکشان، شنیدن گزارش های امیدبخش از 
تولید را شیرین و جذاب خواندند و با تأکید بر انتشار عمومی 
این گزارش ها گفتند: رفع مشکلات جامعه کارگری یکی از 

مسائل مهم است که باید نسبت به آن اهتمام شود.
رهبر انقلاب اسلامی بخش اول سخنانشان را به مسائل 
کارگری اختصاص دادند و با تقسیم بندی مفهوم کار در نگاه 
اسلامی به »کار عمومی« و »کار اقتصادی« افزودند: کار به 
معنای عمومی همه انواع کار را شامل می شود و در قرآن 
کریم و روایات نیز تأکید بر تلاش و انجام عمل صالح و به 
سرانجام رساندن کار است که البته یکی از مشکلات ما در 

کشور نیمه تمام ماندن کارها است.
ایشان تشویق اسلام به کار عمومی را نقطه مقابل انتظار غلط 
و نابجای »مفت خواری« و »مفت جویی« دانستند و گفتند: 
اسلام در معنای اقتصادی نیز بر کار تأکید دارد همچنان که 

پیامبر اکرم )ص( دست کارگر را می بوسد و می فرماید خداوند 
کسی را که کار را محکم و با احساس مسئولیت انجام دهد، 

دوست می دارد.
حضرت آیت الله خامنه ای هدف اقتصاد کشور را تولید ثروت 
و تقسیم عادلانه آن بین آحاد مردم خواندند و افزودند: برای 
رسیدن به اقتصاد سالم، کارگر یکی از ستونهای اصلی و از 

عوامل درجه یک تولید ثروت در کشور است.
حضرت آیت الله خامنه ای اهتمام به حقوق نیروی کار از 
جمله »دستمزد عادلانه و پرداخت منظم و بدون تأخیر آن، 
امنیت شغلی، بیمه، آموزش، خدمات رفاهی و بهداشت و 
درمان« را مورد تأکید قرار دادند و گفتند: در دنیای کنونی 
آموزشی  مداوم  یادگیری  فناوری،  سرعت  پر  تحولات  و 
تولیدی  برای مجموعه های  قبلی  از تجربیات  استفاده  و 
و کارگران آن ها یک ضرورت است تا با ارتقاء بهره وری و 

کیفیت تولید، رونق اقتصادی افزایش یابد.
در  کارگران  تأثیرگذاری  به  اشاره  با  اسلامی  انقلاب  رهبر 
کارگران  نقش  دنیا،  گذشته ی  قرن  دو  سیاسی  تحولات 
کشورمان در پیروزی انقلاب اسلامی، دفاع مقدس و حوادث 
گوناگون را بسیار برجسته دانستند و افزودند: کارگران از 
همراه ترین قشرها در تحقق اهداف انقلاب بوده اند و پیوند 
آن ها با نظام جمهوری اسلامی یک پیوند دائمی است البته 
این پیوند عمیق، وظایف مسئولان در هر سه قوه را برای حل 

مشکلات کارگران افزایش می دهد.

خبر اول

»رهبر معظم انقلاب« تاکید کرد:

رعایت حقوق طبیعی نیروی کار

سرمقاله

کرونا در ایران
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مدیرکل اوقاف وامور خیریه البرز با اشاره به وجود ۱۰ هزار 
و ۳۵۳ رقبه در استان، گفت: حدود ۷۰ درصد از این رقبه 

های استان کاربری کشاورزی دارند.
حجت الاسلام و المسلمین علی دشتکی با اعلام این 
مسئله عنوان کرد: موقوفات و رقبات به ۲ نوع متصرفی 
و غیرمتصرفی مدیریت می شوند که مدیریت موقوفات 
متصرفی با اوقاف و مدیریت موقوفات غیرمتصرفی با یک 

متولی تعیین شده از سوی واقف است.
موقوفه  املاک  واحد شمارش  ترین  به کوچک  »رقبه 
اطلاق می شود. هر موقوفه یا مکان مذهبی ممکن است 

دارای یک یا چند رقبه باشد.«
دشتکی گفت: در استان البرز ۱۴۷۴ موقوفه وجود دارد 
که ۷۹۳ موقوفه منفعتی بوده و از محل آن درآمدزایی 
می شود که می توان به مراکز تجاری و اراضی کشاورزی 
اشاره کرد و ۶۸۱ موقوفه نیز انتفاعی بوده که کاربری هایی 

همچون مسجد، حسینیه و اماکن درمانی دارند.
دشتکی در خصوص بروز رسانی موقوفات متناسب با 
نیازهای جامعه، گفت از دغدغه های سازمان اوقاف و 

اداره کل البرز جهت دهی به نیت واقفان است .
وی افزود: از دوران گذشته خود واقفین با نگاه بلند و 
بینش عمیقی که داشتندقبل از انجام وقف نیازهای 

جامعه خود را توجه می کردند .
مدیرکل اوقاف و امور خیریه استان البرز تصریح کرد: 
در بعضی محل ها  متناسب با نیاز ها مراکز درمانی و 
بهداشتی ایجاد و با اجرای نیت های واقفان رفع نیاز می 

شد .
وی با اشاره به تنوع زیبایی ها در حوزه وقف ، اضافه 
کرد: واقفان همیشه یک مرحله از تفکرات سیستمی 
و اداری جلوبودند و به خوبی مشکل را تشخیص می 
دادند و براساس نیت خیر خود اموالی را وقف و رفع 

نیاز می کردند.
دشتکی با بیان اینکه بروزرسانی موقوفات از وظایف اصلی 
سازمان اوقاف و امور خیریه است، اظهار داشت: باید این 

نیت ها را در بحث موضوعات روز جامعه هدایت شود.
مدیر کل اوقاف و امور خیریه استان البرز با تأکید برلزوم 
حمایت از پروژه های دانش بنیان با ابزار وقف، اضافه کرد: 
سازمان اوقاف هم باتوجه به منویات مقام معظم رهبری 
پیگیر این موضوع است و اداره کل هم در استان دنبال 
جهت دهی موقوفاتی در استان متناسب با نیاز های روز 

جامعه و مشکلاتی مثل تحریم ها است.
وی با اشاره به ورود شرکت های دانش بنیان در بحث 
مقابله با کرونا و تولیدکیت های تشخیص و داروهای 
نوترکیب و در آینده ریشه کن کننده این بیماری، تصریح 
کرد: این ها نیازهایی است که در دستور کار استان 

وجود دارد.

سخنگوی وزارت فرهنگ روسیه اعلام 
کرد: اولگا لیوبیمووا وزیر فرهنگ این 
کشور به ویروس کرونا مبتلا شده است.
گفت وگو  در  گذشته  روز  اوساچوا  آنا 
با  تاس  دولتی  خبرگزاری  خبرنگار  با 
وزیر فرهنگ  افزود:  این مطلب  بیان 
و  می کند   کار  دور  راه  از  هم اکنون 
ویدئو  صورت  به  کاری  جلسات 

کنفرانس برگزار می شود.

وی ادامه داد: وزیر اکنون در خانه است 
و هیچ صحبتی در مورد بستری شدن 

او در بیمارستان مطرح نشده است.
وزیر  نخست  میوشوستین  میخائیل 
وزیر  یاکوشف  ولادیمیر  روسیه، 
کشاورزی و دیمیتری ولکوف معاون 
وی از جمله مقامات روسیه هستند 
که در یک هفته گذشته به کرونا مبتلا 

شدند.

در  نفر  یک  باختن  جان  دنبال  به 
صنعا پایتخت یمن در اثر ابتلا به 
ویروس کرونا جنبش انصارالله یمن 
۱۰ منطقه در پایتخت را برای مقابله 

با این ویروس قرنطینه کرد.
دفتر  آناتولی،  گزارش خبرگزاری  به 
اوقاف و ارشاد وابسته به انصارالله در 
صنعا یک روز پس از اعلام نخستین 
فرد مبتلا به کرونا و جان باختن وی 
از اجرای قرنطینه در برخی مناطق 

پایتخت خبر داد.
طبق بیانیه این دفتر، از روز گذشته 
به  صنعا  در  منطقه   ۱۰ چهارشنبه 

مدت ۲۴ ساعت قرنطینه شدند.
از  یمن  ارشاد  و  اوقاف  دفتر 
خواست  کشور  این  شهروندان 
را  شده  اتخاذ  های  دستورالعمل 

رعایت کنند و در خانه بمانند.
یمن  بهداشت  وزیر  المتوکل  طه 
باختن  جان  از  شنبه  سه  دیروز 

در  کرونا  به  مبتلا  مورد  نخستین 
صنعا خبر داد که تبعه سومالی بود.

تاکنون ۲۲ نفر در سراسر یمن به کرونا 
مبتلا شدند که چهار تن جان خود را 

از دست دادند.
پیشتر  بهداشت  جهانی  سازمان 
اوضاع  وخامت  درخصوص  بارها 
در  یمن  در  پزشکی  و  بهداشتی 
داده  هشدار  کرونا  شیوع  صورت 

بود.
یمن بیش از شش سال است زیر 
سعودی  ائتلاف  حملات  آتش 
قرار دارد و طی این مدت علاوه بر 
کشته یا زخمی شدن هزاران یمنی، 
زیرساخت های مهم این کشور به ویژه 
بهداشتی  و  پزشکی  زیرساخت های 
آن به شدت آسیب دیده و اکنون با 
شیوع کرونا و سایر بیماری ها، شرایط 
یمن  مردم  پیش روی  فاجعه باری 

است.

»مدیرکل اوقاف و امور خیریه البرز« خبر داد:

کاربری کشاورزی 70 درصد از رقبه های البرز

۱۰ منطقه در پایتخت یمن قرنطینه شدوزیر فرهنگ روسیه به کرونا مبتلا شد

اجتماعی

خر ما از کره گی هم دُم نداشت!
حال و اوضاع روندی نداریم. 
اصلا نه انگار که باید نانی 
غفلت  به  و  آریم  کف  به 
و  آقایان  گویی  نخوریم. 
و  حال  ها،  خانم  شایدهم 
کار  از  گره  کردن  باز  خیال 
فروبسته ملت در سر ندارند. 
تاریخ را که بخوانی پر است 
از روایت اقوامی که بلا بر سرشان نازل شد و حکامشان یا 
حساب کار دستشان آمد، یا رفتند و دیگری آمد و قصه از 
نو. جنابان رؤسا! جنابان وکلا! جنابان حکما، جنابان ادبا، 
اصلا جنابان هرچه... کار از دست شده با این رویه که خر 
و قاطر دوزاری بشود، صد میلیون. که مکتبی و محصل، 
بشود، سربار مرد و زنی که باید از خروس خوان تا بوق سگ، 
بدوند دنبال یک لقمه نان فتیر اما حلال تا شکم همان 
یکی دو قد و نیم قد را از سوزه و غرغر خالی کنند. حالا شما 
هی از برداشتن صفر بگویید و یادتان برود ملت باید قران 
به قران دربیاورند و تومان تومان خرج کنند. حالا هم که 
در این بلبشوی درد و مرض و گرفتاری، همان یک قرآن ده 
شاهی هم در نمی آید. خیر سرتان مثلا گفتید در دکان ها 
را یواشکی یه لنگه باز کنیم که ملت مدعی وام و مساعده 
و کذا و کذا نشوند، ما هم خریم نمی فهمیم کلک های 
رندانه شهریتان را. اصلا ما نفهم، اصلا ملت نادان، اصلا شما 
دانای کل. خدایی هم البته هست که شاهد و ناظر، موش 

دواندن هایتان باشد البته.
این ها را ننوشتیم که به تریج قبای تان بر بخورد و پشت 
چشم نازک کنید و کف پای برهنه ما را با چوب و فلک 
قلقلک کنید. گفتیم تا شاید مردی باشد در خیل این همه 
نامرد روزگار که مرهمی بگذارد بر زخم دل ریش ملت وگرنه 
خر ما که از کره گی هم دم نداشت چه رسد به پالان خاتم 

کاری و افسار زربافت...

»استاندار مرکزی«:
بسیج سازندگی جوانان را به سمت 

توسعه کشور هدایت کرد
تاکید کرد: شکل گیری  با صدور پیامی  استاندار مرکزی 
از  بیش  را  انگیزه  و  نشاط  با  جوانان  سازندگی،  بسیج 
گذشته به سمت و سوی توسعه و آبادانی کشور هدایت 

کرد.
اردیبهشت   ۱۷ است:  آمده  آقازاده،  سیدعلی  پیام  در  
همزمان با سالروز تشکیل بسیج سازندگی به فرمان مقام 
معظم رهبری، به عنوان روز »بسیج سازندگی« نامگذاری 
شد تا بسیج همه جانبه در راستای محرومیت زدایی و 

خدمت به مردم در کشور شکل گیرد.
بسیج  سازمان  تشکیل  افزوده اند:  پیام  این  در  وی 
سازندگی به عنوان یکی از برکات انقلاب اسلامی، تدبیری 
تقویت  برای  انقلاب  معظم  رهبر  سوی  از  هوشمندانه 
بنیان های جهادی ایران اسلامی بویژه در برهه ها و مقاطع 

حساس کشور بوده است.
در این پیام، بسیج سازندگی، نهادی توصیف شده  که 
عظیم  پشتوانه  با  اسلامی  انقلاب  مقاطع  تمامی  در 
مردمی هر زمان که نیاز به تلاش جهادگونه احساس شده 

حضوری گسترده داشته است.
استاندار در این پیام افروده است: بسیجیان ضمن تلاش 
برای کمک به توسعه اقتصادی و اجتماعی، در  اجرای 
طرح های بهداشتی، درمانی و اشتغالزایی در تمام بحران ها 
و حوادث غیرمترقبه از جمله سیل وشیوع ویروس کرونا 

با اقدامات جهادی در کنار هموطنان بوده اند.

مدیرکل بهزیستی استان البرز گفت: همسر و کودک آزاری 
بیشترین تماس های تلفنی با اورژانس اجتماعی این 

استان در فروردین ماه سال جاری بوده است.
به گزارش »دنیای هوادار«، اسدالله حیدری روز گذشته با 
اعلام این خبر افزود: بر اساس بررسی های آماری، همسر 

آزاری با ۹.۴ درصد، کودک آزاری با ۷ درصد و اختلافات 
حاد خانوادگی با پنج درصد بیشترین علل تماس با مرکز 
فوریت های اورژانس اجتماعی بهزیستی استان البرز در 

مدت زمان شیوع ویروس کرونا به شمار می رود.
وی ادامه داد: در دوره بروز و شیوع ویروس کرونا، فعالیت 
اورژانس اجتماعی همچون گذشته ادامه داشت و متناسب 
با ضرورت و نیاز هموطنان و افراد درمعرض آسیب و آسیب 
دیده اجتماعی در سطح جامعه، اورژانس اجتماعی علاوه 
بر فعالیت های معمول خود، به آگاه سازی عمومی در 
خصوص پیشگیری از ابتلا به این بیماری و توزیع اقلام 
بهداشتی در بین افراد مذکور به ویژه کودکان کار و خیابان 

پرداخته است.
حیدری گفت: همچنین به دلیل افزایش قابل توجه تعداد 
تماس های برقرار شده با خط تلفن ۱۲۳ که در پی اطلاع 
رسانی وزارت بهداشت در خصوص خدمات تخصصی مراکز 

گرفت،  کشور صورت  سراسر  در  اجتماعی  های  فوریت 
اقدام به افزایش تعداد کارشناسان پاسخگوی خط تلفن 
۱۲۳ کرده و در این مدت، تعداد چهار کارشناس در تمام 
طول شبانه روز آماده پاسخگویی به تماس های مردمی 

می باشند.
وی خاطرنشان کرد: در مقایسه دوره یک ماهه فروردین 
۹۹ با دوره مشابه در سال قبل، میانگین تعداد کل تماس 
های برقرار شده با خط تلفن ۱۲۳ این استان  در یک روز 
از فروردین ۹۸ برابر  ۱۲۲ تماس است که از این بین، ۲۲ 
تماس مرتبط و مابقی غیرمرتبط با فعالیت های برنامه 

اورژانس بوده اند.
مدیرکل بهزیستی استان البرز گفت: درحالی که همین آمار 
در یک روز از فروردین ۹۹، برابر ۴۵۰ تماس کل و ۶۴ 
تماس مرتبط می باشد که در تماس های مرتبط ، ۱۹۰ 
درصد و در کل تماس ها، ۲۶۹ درصد رشد را شاهد بوده ایم.

»البرز« چه خبر؟

بین الملل

در استان البرز؛

همسر آزاری بیشترین تماس تلفنی با اورژانس اجتماعی 

تلنگر

خبر

 دکتر علی  ساجدی

  نویسنده
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»شهردار منطقه 8 تهران«:
شورایاران بازوی توانمند

 شهرداری هستند 
تخصصی  کارگروهای  با  دیدار  در  تهران  منطقه ۸  شهردار 
شورایاری ها از بهره برداری 22 پروژه در نیمه اول سال خبر 

داد.
شهردار منطقه۸، در دیدار با کارگروهای تخصصی شورایاری ها 
اتاق فکر  را حاصل یک  پروژه های تعریف شده در منطقه 

منسجم و علمی دانست.
»مهناز  منطقه۸،  شهرداری  عمومی  روابط  گزارش  به 
استقامتی« با اشاره به پروژه های ابنیه ای و کوچک مقیاس 
منطقه گفت:»تمام پروژه  ها با توجه به امکانات و شرایط و 
خواسته های شهروندان، تعریف شده اند. در همین راستا، ۲۲ 
پروژه ابنیه ای که همه آن ها در مرحله اجرا هستند در نیمه 
اول سال جاری به بهره برداری می رسند. در کنار این پروژه ها، 
طرح های کوچک مقیاس با تعداد قابل توجهی که برگرفته از 
نیاز محلات و شهروندان میباشدنیز در دستور کار قرار دارد.«

استقامتی با اشاره به کیفی سازی پروژه های در دست اقدام 
افزود:»مدیریت شهری به دنبال کیفی سازی زندگی شهروندان 
تهرانی هستند. طبق نظر شهردار تهران،فعالیت های کاری 
و  پیاده روها  و  معابر  کیفی سازی  به سمت  بیشتر  اکنون 
ارتقای سطح نما و بصری شهری است که قاعدتا مقیاسی 
برای اندازه گیری ندارد و پروژه ها فقط با هدف جلب رضایت 

عموم شهروندان در دستور کار قرار دارند.«
شهردار از رضایت مندی شهروندان درباره اجرای عملیات های 
اجرای  در  که  خوبی  داد:»اقدامات  ادامه  و  گفت  آسفالت 
عملیات آسفالت در معابر و حتی کوچه های فرعی ناحیه۳ و 
در محله های کم برخوردار انجام گرفته، باعث جلب رضایت 

عمومی شهروندان شده است.«
در  برخوردار  کم  محله های  به  بیشتر  توجه  به  اشاره  با  او 
ناحیه۳ گفت:»بیشتر مشکلات و کم برخورداری های شهری 
در ناحیه۳ است و تلاش کرده ایم که به ساکنان این ناحیه 
توجه بیشتری بکنیم تا فاصله ای که از لحاظ امکانات شهری 

میان ۳ ناحیه ایجاد شده است را به حداقل برسانیم.«
استقامتی درباره اقدامات منطقه برای جلوگیری از آبگرفتگی 
گفت:»در بارندگی های اخیر و با توجه به اجرای عملیات های 
مستمر در مسیل ها و کانال ها هیچ گونه سیلاب و آبگرفتگی 
نداشته ایم. همچنین با اقدامات عمرانی درمعابری که از قبل 
اجرای عملیات های  به  با توجه  آبگرفتگی می شدند،  دچار 

عمرانی، در بارش های اخیر هیچ گونه آبگرفتگی رخ نداد.«
شهردار منطقه۸، کارگروه های شورایاری را عامل وحدت در 
منطقه دانست و افزود:»وجود کارگروه های شورایاری برای 
ایجاد شود  انسجام در منطقه  آن است که یک وحدت و 
و خروجی آن پروژه هایی عملیاتی در محله ها باشد. تمام 
تلاش ما این است که با بودجه محدودی که در اختیار داریم 

کارهایی با کیفیت و در چارچوب قانون انجام دهیم.«
ویروس  با  مقابل  در  شورایاران  اقدامات  از  تشکر  با  وی 
برای  خوبی  اقدامات  داد:»شورایاری ها  ادامه  کووید۱۹ 
پاکسازی و ضدعفونی معابر انجام داده  و با همراهی بسیج 

مردمی، به خوبی مدیریت شهری منطقه را یاری کرده اند.«

منهای فوتبال

ناشنوایان؛ 18 فدراسیون در قالب یک فدراسیون!

تیشه گران: اگر درآمد زایی نداشتیم باید تعطیل می کردیم 

پایتخت 

فدراسیون ناشنوایان از آن دست فدراسیون هایی است که 
روش اداره آن نیاز به فرمولی خاص و البته دشوار دارد چه 
اینکه ورزشکارانی که تحت پوشش این فدراسیون هستند 

هرکدام ویژگی های منحصر بفردی دارند.
برخورد با ورزشکارانی که روحیه ای لطیف و شکننده ای 
دارند به واقع نیاز به یک ساز و کار مشخصی دارد و از این رو 
چینش هیات رئیسه و روسای انجمن ها و انتخاب مربیان 
به ظرافت ها و دقت نظر بالایی نیاز دارد که البته از آقای 
داودی شمسی تا پرویز سیروس پور و علیمردای و حاجی 
کریمی هرکدام خدمت کردند به ورزشکاران ناشنوا اما از زمان 
روی کار آمدن یک رئیس جوان و پراانرژی و اهل تعامل 
با همه ارکان ورزش می توان نوعی تحول جدید را در این 

فدراسیون شاهد بود.
»مهران تیشه گران« که سال ها در دوومیدانی حضور داشت 
و قبل از ریاست فدراسیون خودش مدتی دبیری ناشنوایان 
را داشت با آشنایی نسبی وارد عرصه شد و الان توانسته تا 
حد زیادی جایگاه ورزشکاران ناشنوا در داخل و میادین بین 

المللی را به خوبی ارتقا دهد.
جذب سرمایه از طریق ایجاد ردیف بودجه توسط نمایندگان 
مجلس و اداره 18 انجمن که هر کدام در حد یک فدراسیون 
هستند و حضور و اعزام تیم های ملی به مسابقات آسیایی 
و جهانی و تدارک برای اعزام به المپیک 2021 برزیل در کنار 
تلاش برای گرفتن پاداش قانونمند برای قهرمانان ناشنوا از 
فعالیت های شاخص حال حاضر تیشه گران در فدراسیون 

بزرگ ناشنوایان می باشد.
در خصوص پاداش قهرمانان ناشنوا هیچ قانون مشخصی 
وجود نداشت اما تیشه گران می گوید با نگاه ویژه مسئولان 
ورزش به اینجا رسیده ایم که طلای مسابقات ناشنوایان 
نصف پارالمپیکی ها باشد و همینطور تا نقره و برنز. فکر می 

کنم این یک اتفاق بسیار بزرگ برای ورزشکاران ناشنواست.
جوان  رئیس  گران  تیشه  مهران  های  گفته  کامل  متن 

فدراسیون ناشنوایان را در ادامه می خوانید: 

این فدراسیون که محل دائمی آن در خیابان دماوند روبروی 
سال 2020  شده  واقع  بوعلی  مهن  و  قدیمی  بیمارستان 
یازده مسابقه جهانی را پیش رو داشت که به دلیل شیوع 
افتاد ولی مسابقات رشته های  ویروس کرونا به تعویق 
جودو، تنیس روی میز )اتریش - خردادماه( کشتی )ترکیه 
خردادماه( والیبال خردادماه )ایتالیا( تا این لحظه برقرار است 
ولی ما از اواخر بهمن ماه که 6 ماه حدود 150 ورزشکار را 

در اردوهای مختلف داشتیم عملا اردوها تعطیل شد و باید 
منتظر فدراسیون جهانی ناشنوایان و اوضاع داخلی خودمان 
بمانیم. در هر حال احتمالا همه مسابقات دچار تغییرات 
زمانبندی می شود اما باید آماده باشیم. مثلا طبق تقویم 
در  تیرماه مسابقات قهرمانی آسیا در کره جنوبی را داشتیم. 
تکواندو آذرماه به یونان اعزام خواهد داشت و مالزی هم از 
کاراته کاهای ناشنوایان قاره کهن پذیرایی خواهد کرد و ما 
می خواهیم در همه این رشته ها حضور و مشارکت پررنگ 
داشته باشیم. زمان والیبال ساحلی جهان در لهستان هم 

مردادماه اعلام شده است.
اما تیشه گران به تعویق بازی هایی آسیایی در کشور هنگ 
کنگ اشاره کرد و افزود:  به دلیل جو سیاسی حاکم بر این 
کشور کنسل شد و میزبانی بازی ها به منامه بحرین واگذار 
شدکه اواخر آبان ماه خواهد بود اما به نظر می آید که منامه 
هم با مشکل میزبانی مواجه باشد ولی اگر این زمان باز به 
تاخیر نیفتد ناچاریم اردوها را با مجوز وزارت ورزش و ستات 

ملی مبارزه با کرونا آغاز کنیم.
بیست و چهارمین دوره مهم ترین رویداد در ورزش ناشنوایان 
هم بازی های المپیک ناشنوایان است که سال آینده به 

احتمال زیاد طبق برنامه در برزیل برگزار می شود.
تیشه گران توضیح می دهد: دوره قبل هفتم شده بودیم و می 
خواهیم این بار به رده های بالاتر صعود کنیم. رنکینگ خوبی 

در بین کشورهای المپیکی داریم.
در ابتدا اشاره کردیم که انتخاب افراد خیلی مهم است و 
تیشه گران بیشتر به کارنامه و اخلاق مربیان و افرادی که 
عاشق باشند و اشباع نشده باشند اعتقاد دارد از این رو می 
گوید: در فوتسال آقای محمدحسین ضیایی، در فوتسال آقای 
رعدی، در کشتی علیرضا رضایی، در والیبال محمد ترکاشوند، 
مربیان ما هستند در واقع ما از بهترین مربیان کشور استفاده 

می کنیم.
آن ها برای این همه فعالیت و مسابقه تنها 3 میلیارد بودحه 
از وزارت ورزش گرفته اند و  تیشه گران می گوید: فدراسیون 
ما ۱۷ رشته را پوشش می دهد در واقع خودش به اندازه یک 
وزارتخانه برنامه و فعالیت دارد اما اعتبار سالانه ما حدود سه 
میلیارد تومان است که پول اعزام های ما هم نمی شود اما 
یک هیات رئیسه خیلی علاقه مند داریم از جمله شخص 
آقای تاجگردون حدود ده میلیارد تومان اعتبار برای فدراسیون 
جذب کرده اند، با این هیات رئیسه عالی مشکلات به حداقل 

رسیده است البته آقای صالحی امیری هم کمک خوبی به 
فدراسیون ناشنوایان کرده است. یک مجموعه بزرگ  ورزشی 
هم داریم که از طریق اجاره آن ها درآمدزایی تا حدودی در 
آمدزایی می کنیم ولی سه ماه است این مجموعه در تعطیلی 
کامل به سر می برد با این وجود سلامت مردم و قهرمانان بر 
همه این ها ارجحیت دارد. همه برای این است که در بازی 

های المپیک و آسیایی با نهایت آمادگی حضور پیدا کنیم.
و  ایم  داده  اهمیت  آموزش خیلی  امر  به  داد:  ادامه  وی 
پشینهاد کردیم که ایران مرکز آموزش فدراسیون جهانی شود. 
امضای تفاهم نامه با سازمان مدارس استثنایی که معدن و 
منبع اصلی استعدادیابی ما خواهند بود یک گام بزرگی است 
در جهت کشف نیروهای جدید. در بحث ورزش همگانی هم 
اقدامات خوبی انجام داده ایم تا سوای ۷ - ۶ هزار ورزشکار 
سازمان یافته و خانواده های آنان را نیز که حدود ۵۰۰ هزار 
نفرند تحت پوشش ورزش همگانی فدراسیون قرار گیرند. با 
این همه فعالیت و چون از ابتدا چونه فدراسیون را کوچک 
گرفته اند هرچقدر هم سالانه افزایش می یابد بازهم خیلی 
عقب هستیم.  مشکل اینجاست  آن زمان ورزش ناشنوایان 
در سه، چهار رشته خلاصه می شد اما اکنون هفده رشته آن 
هم در سطح قهرمانی قاره ها را زیر چتر حمایت قرار داده ایم. 
خواهش من از وزارت ورزش این است که نگاه ویژه ای به 
فدراسیون ناشنوایان داشته باشد. می خواهیم برای المپیک 

برزیل دست ما از هر جهت پر باشد.
اما تیشه گران که از جمله مدیرانی است که پله به پله از 
مدیریت روابط عمومی دوومیدانی تا ریاست فدراسیون پیش 
آمده و تعامل خوبی با رسانه ها دارد یک نکته حساس را هم 

در پایان یاد اور شد که برگرفته از عمق نگاه اوست.
وی می گوید: دوست دارم یک کاری کنم که ماندگار باشد. 
همان کاری که دکتر دادکان در فدراسیون فوتبال انجام داد 
و دو تا ساختمان آبرومند بر استقلال و پرسپولیس خرید 
همچنین برای فدراسیون و همیشه می گویند خدا پدرش 

را بیامرزد.
من به لطف خدا پاداش قهرمانان را مصوب کردم که این 
برای همیشه خواهد ماند و اگر بتوانیم یک ساختمان با 
خوابگاه و غذاخوری مجهز و سالن بدنسازی در مجموعه 
ناشنوایان درست کنیم هم درآمد زایی دائمی خواهد بود مثل 
همین ورزشگاهی که سال ها پیش احداث شده و همیشه 

به نیکی  از سازنده یاد می شود...

سیدرضا فیض آبادی

 نویسنده و روزنامه نگار

دوست دارم یک کاری کنم که ماندگار 
دادکان  دکتر  که  کاری  همان  باشد. 
در فدراسیون فوتبال انجام داد و دو 
استقلال  بر  آبرومند  ساختمان  تا 
برای  همچنین  خرید  پرسپولیس  و 
فدراسیون و همیشه می گویند خدا 

پدرش را بیامرزد.
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»دنیای هوادار« گزارش می دهد؛
گرمای زمین تا سال 2070 غیر قابل تحمل می شود

بدونِ ماسک وارد اتوبوس های کرج نشوید!

در پی اعتراض ساکنانِ بومی؛

تقسیمات مرزی کرج و فردیس نیازمند بازنگری است

رئیس سازمان حمل و نقل بار و مسافر شهرداری کرج خبر 
داد که اجرای کامل این ابلاغیه در کرج چند روز زمان می برد 
ولی پیش بینی می شود از شنبه هفته آینده تمام مسافران 

اتوبوس ها از ماسک استفاده کنند.
به گزارش »دنیای هوادار«، مجید استادکاظمی گفت: از دیروز 
ابلاغیه ای مبنی بر ضرورت استفاده از ماسک در اتوبوس های 
بخشی  رانندگان  تمام  به  موضوع  این  و  ابلاغ شده  کرج 

خصوصی و ملکی ابلاغ شده است.
وی ادامه داد: اجرای کامل این ابلاغیه در کرج چند روز زمان 
می برد ولی پیش بینی می شود از شنبه هفته آینده تمام 

مسافران اتوبوس ها از ماسک استفاده کنند.
در  ماسک  از  استفاده  آیا  اینکه  به  پاسخ  در  این مسئول 
این  در  ابلاغی  هنوز  گفت:  است،  اجباری  هم  تاکسی ها 
خصوص به دست ما نرسیده و با این اوصاف مسافران تاکسی 
فعلا اجباری در استفاده از ماسک ندارند ولی بهتر از برای 

حفظ سلامت خود و دیگران زدن ماسک را فراموش نکنند.
استادکاظمی در ادامه با اشاره به فرسودگی بخش زیادی از 
ناوگان تاکسیرانی کرج توضیح داد: کرج در مجموع ۱۲ هزار و 

۵۰۰ تاکسی خطی و گردشی دارد که از این تعداد ۵۷۰۰ مورد 
فرسوده هستند.

وی با اشاره به عمر مفید هر تاکسی گفت: عمر مفید هر 
تاکسی ۱۰ سال است ولی بسیاری از تاکسی های کرج بیش 

از ۱۰ سال است که در خطوط فعالیت دارند.
رئیس سازمان حمل و نقل بار و مسافر شهرداری کرج با 
بیان اینکه تاکسیداران کرجی از طرح نوسازی تاکسی استقبال 
نکرده اند، افزود: از آنجایی که برای ثبت نام در این طرح 
و دریافت تاکسی جدید هر راننده باید ۸۰ میلیون تومان 
به صورت نقدی بپردازند، تاکسیداران از این طرح استقبال 

نکرده اند.
وی ادامه داد: تامین ۸۰ میلیون تومان پول نقد در شراط 
فعلی از عهده بسیاری از تاکسیداران بر نمی آید و همین باعث 

شده سال گذشته تنها ۹۰ نفر در این طرح شرکت کنند.
استادکاظمی افزود: سال های قبل دولت برای تشویق تاکسی 
داران تسهیلاتی با سود چهار درصد در اختیار آن ها قرار می داد 
ولی با توجه به شرایط اعتباری دولت، پرداخت این تسهیلات 

متوقف شده است.

به گفته منصور وحیدی؛ رئیس کمیسیون فرهنگی، اجتماعی 
و ورزشی شورای اسلامی شهر کرج، تقسیمات مرزی شهرستان 
چنین  و  است  بازنگری  نیازمند  فردیس  شهرستان  و  کرج 
تقسیماتی اعتراض برخی ساکنان بومی شهر را به دنبال داشته 

است.
به گزارش »دنیای هوادار«، منصور وحیدی در ابتدای صد و نود 
و دومین جلسه رسمی شورای اسلامی شهر کرج که با حضور 
علی درویش پور؛ معاون هماهنگی امور عمرانی استانداری 
البرز برگزار شد، اظهار کرد: متاسفانه جدایی فردیس و کرج در 
فضایی احساسی صورت پذیرفت و اقدامی غیرکارشناسی بود که 
خسارت های مادی و معنوی را برای ساکنان هر دو شهرستان 

به همراه داشت.

او گفت: در تقسیمات مرزی حوزه سرحدآباد در بین کرج و 
به  رسانی  روند خدمت  موضوع  این  که  گرفته  قرار  فردیس 
ساکنان این منطقه را تحت الشعاع قرار می دهد و این عزیزان به 
عنوان ساکنان بومی شهر خواستار بازگشت به شعاع خدماتی و 
جغرافیایی کرج هستند که خواسته ای به حق است و امیدواریم 

مسئولان بالای خط راه آهن را به شهر کرج واگذار کنند.
او در پایان تاکید کرد: در بحث تملکات و آزادسازی ادامه بلوار 
شورا در حوزه استحفاظی منطقه 10 شهرداری کرج نیز اقدامات 
خوبی صورت گرفته که برای رفع معارض یک باب پمپ بنزین و 
چند پلاک تجاری دیگر نیاز به حمایت و رایزنی مسئولان وجود 
دارد که حضور معاون محترم استاندار در جلسه را مغتنم شمرده 

و پیگیری موضوع را از ایشان خواستارم.

هر ساله با شروع فصل گرما، این گمان را داریم که 
اما مطمئن  از سال های دیگر گرم تر است  امسال 
نیستیم که این احساس چه قدر درست است. با این 
حال یک مطالعه تازه انجام شده که طبق آن بیش از 
سه میلیارد نفر از جمعیت جهان تا سال 2070 میلادی 
در مناطقی زندگی خواهند کرد که دارای »گرمای غیر 
قابل تحمل« خواهد بود. با این تفاسیر به نظر می رسد 

احساس و گمان ما بیراه نیست.
به گزارش »دنیای هوادار«، براساس یک مطالعه تازه 
بیش از سه میلیارد نفر از جمعیت جهان تا سال ۲۰۷۰ 
میلادی در مناطقی زندگی خواهند کرد که دمای آن 

»تقریبا غیرقابل تحمل« خواهد بود.
دمای  نکند،  پیدا  کاهش  گلخانه ای  گازهای  اگر 
میانگین روزانه در محل زندگی گروه بزرگی از مردم 
بالاتر از ۲۹ درجه سانتیگراد خواهد بود. این خارج از 
»بازه مطلوبی« است که انسان ها در شش هزار سال 

گذشته از آن بهره مند بوده اند.
نویسندگان  از  لنتون«  »تیم  بی بی سی،  گزارش  بنابر 
این مطالعه در این باره گفت: امیدواریم این مطالعه 
تغییرات اقلیمی را براساس شرایط انسانی تعریف کند.
ملل  سازمان  پیش بینی های  از  مطالعه  این  برای 
در زمینه رشد جمعیت و یک سناریوی افزایش سه 

درجه ای دما که انتظار آن می رود استفاده شد.
یک گزارش سازمان ملل دریافته است که حتی در 
صورت اجرای توافق اقلیمی پاریس، جهان در مسیر 

افزایش سه درجه سانتیگرادی دما قرار دارد.
براساس این مطالعه جمعیت انسانی زمین در نوارهای 
باریک اقلیمی متمرکز هستند، به طوری که بیشتر 
مردم در نقاطی زندگی می کنند که میانگین دما حدود 
۱۱ تا ۱۵ درجه سانتیگراد است. گروه کوچکتری هم 
در نواحی ای زندگی می کنند که میانگین دما در آن 
ها ۲۰ تا ۲۵ درجه سانتیگراد است. بیشتر مردم جهان 
برای هزاران سال در این شرایط اقلیمی زندگی کرده اند.
افزایش  باعث  زمین  گرمایش  روند  اگر  حال  این  با 
سه درجه ای دما شود، شمار گسترده ای از مردم در 
شرایطی قرار خواهند گرفت که خارج از »بازه مطلوب 

اقلیمی« قلمداد می شود.
لنتون، کارشناس اقلیمی و مدیر موسسه سیستم های 
کمک  با  را  مطالعه  این  اکستر  دانشگاه  در  زمین 

کارشناسانی از چین، آمریکا و اروپا انجام داد.
او گفت: خشکی ها زودتر از اقیانوس گرم می شوند 
به طوری که دمای آن ها سه درجه بالا خواهد رفت. 
انتظار رشد جمعیت در نقاطی می رود که حالا هم داغ 
هستند، مثل نواحی جنوب صحرای بزرگ آفریقا و به 
این ترتیب به طور متوسط هر انسان در محیطی داغ 

تر خواهد زیست.

افزایش سه درجه ای دمای زمین تا 2070

او می گوید دمای کل زمین تا سال ۲۰۷۰ سه درجه 
افزایش خواهد شد، اما هر انسان به طور متوسط در 
شرایطی خواهد زیست که ۷ درجه سانتیگراد گرمتر 

است.
پیش بینی می شود استرالیا، هند، آفریقا، آمریکای 
گروه  این  جزو  خاورمیانه  از  هایی  بخش  و  جنوبی 
نواحی  درباره  را  هایی  نگرانی  مطالعه  این  باشند. 
فقیرتری که قادر به پناه گرفتن در برابر حرارت زیاد 

نیستند ایجاد می کند.
ثروتمندانی  من  برای  مطالعه  موضوع  گفت:  لنتون 
به  مجهز  ساختمانی  داخل  توانند  می  که  نیستند 
سیستم های تهویه مطبوع شوند و دیگر در معرض 
ناملایمات بیرونی نباشند. باید نگران کسانی باشیم 
که وسایل حفاظت از خود در برابر آب و هوا و شرایط 

اقلیمی محیط پیرامون را ندارند.
او می گوید: پیام اصلی یافته های این پژوهش این 
است که محدود کردن عوارض تغییرات اقلیمی می 
زمینه کاهش شمار کسانی  در  فواید عظیمی  تواند 
داشته باشد که پیش بینی می شود خارج از محدوده 
و بیش شامل  این کم  قرار گیرند.  اقلیمی  مطلوب 
حدود یک میلیارد نفر در ازای هر یک درجه گرمایش 
ورای شرایط امروز می شود. پس در ازای هر یک درجه 
گرمایش، می توانیم مانع از بروز تغییرات فوق العاده 
زیادی شویم که امرار معاش مردم را به خطر می اندازد.

مدیریت شهریگزارش

شهری
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فیلم بساز؛  سکوی پرش دانسته ها
اگر به فیلمسازی، بازیگری و به طور کلی به »هنر سینما« 
علاقمند هستید و پیگیری های جدی تر از حدِ معمول 
در این زمینه داشته اید، قطعا تا به امروز تبلیغات زیادی 
را در زمینه کلاس های آموزشی، کارگاه ها و موسسات 
فرهنگی و هنری دیده اید. برخی از آنان خیلی هم معروف 
اند و اصطلاحا نان ِ»چهره« و »نام«شان را می خورند اما 
احتمالا شما هم به دفعات به صورت گلایه وار از این و آن 
شنیده اید که در عمل چیزی جز یک »هیچ بزرگ« قسمت 
ِهنرجویان خود نخواهند کرد و نه »انتقال دانش« به معنای 
واقعی صورت می گیرد و نه »استفاده از هنرجویان در پروژه 

ها« و... 
منابع مطالعاتی هم در این زمینه )اعم از کتاب، دانشنامه 
ها، فیلم های آموزشی و...( در کشور ما متاسفانه آنطور که 
شایسته است غنی و موثر عمل نکرده و اکثر آن ها زبانی 
سخت، ترجمه هایی نامفهوم، بسیار سنتی و کلیشه ای 
و بعضا به قدری دِمُده دارند که در سینمای امروز عملا از 
کارکرد ساقط شده است! اما در این شرایط ما به صورت 
کاملا اتفاقی و برحسب گشت و گذار در »اینستاگرام« با 
تاریخ 21 شهریور  در  آشنا شدیم که  سایت »فیلم بساز« 
ماه سال 1397 همزمان با »روز ملی سینما« به مدیریت 
»حمیدرضا درویش« آغاز به کار کرده و با هدف جبران این 
نواقص پا به عرصه »آموزش فیلمسازی« به صورت پایه و 
تقویت بیش از پیش دانسته های سایر فیلمسازان گذاشت 
و نگارنده این ستون با داشتن تجربه ساخت حدود 10 فیلم 
کوتاه و حضور در برخی از کارگاه ها و موسسات آموزشی با 
قاطعیت می گوید که هیچ یک از آموزشگاه ها، کتاب ها و 
سایر منابع موجود در کشور نتوانسته اند تا به امروز اینچنین 
ساده، روان، قابل فهم و در عین حال تخصصی و به معنای 
واقعی »کاربردی« به آموزش مبانی سینما و اصول اساسی 
کارگردانی )از دکوپاژ تا ترکیب بندی و کار با دوربین و...( از 
تازه کار تا پیشرفته بپردازد و برای این گفته خود دلیل دارد؛ 
کافی است به سایت www.filmbesaz.com مراجعه کنید 
و برای شروع )و تست( صرفا مطالبی را که به صورت رایگان 
در اختیار مخاطبان گذاشته اند را مطالعه کنید تا »تفاوت« 

را به معنای واقعی احساس کنید. 
ذکر این نکته را هم لازم می دانم که این ستون به هیچ 
وجه نه »رپورتاژ« است و نه سفارشی از سوی این وب سایت 
و گردانندگانشان گرفته شده تا به نگارش در بیاید و علت آن 
فقط و فقط قدردانی و خسته نباشید کوچکی است از سوی 
یکی از استفاده کنندگان از مطالب و مجموعه های دقیق، 
کاربردی و تاثیرگذار این مجموعه و دلیل دیگر آن که صرفا 
به »محتوای« سایت مورد نظر مربوط نمی شود، »مسئولیت 
پذیری« این سایت در قِبال خوانندگان و مشتریان خویش 
است. در شرایطی که بسیاری از وب سایت ها و آموزشگاه 
ها با استفاده از انواع فرمول های تبلیغاتی در تلاش اند تا 
هرطور شده صرفا فردی را مجاب به »ثبت نام« کنند و پس از 
آن دیگر هیچ مسئولیتی از خود در قبال هنرجویانشان نشان 
نمی دهند، این وب سایت در صورت آپدیت محصولاتی که 
توسط خوانندگان خریداری شده، آن ها را از طریق انواع پیام 
رسان ها به دستشان می رساند. »فیلم بساز« سکوی پرش 

دانسته هاست؛ از تازه کار تا حرفه ای ها...

»فیلمِ کوتاه پُلی است برای رسیدن به فیلم بلند« ،»فیلمِ 
کوتاه، همان فیلمِ بلند فشرده شده است!«، »اول یک فیلمِ 
کوتاه بساز، بعد با کسب تجربه سراغ فیلم بلند برو!« و... 
تمام چنین گزاره هایی را روی یک کاغذ بنویسید، مُچاله 
کنید و نهایتا با یک ضربه محکم پرتابش کنید در جایی 
که لیاقتش را دارد؛ سطل زباله! چرا که فیلم کوتاه نه یک 
فیلم بلند فشرده شده و نه فضایی برای تجربه اندوزی 
کسانی که صرفا قصد ساخت فیلم بلند را دارند و نه اساسا 
پلی است برای رسیدن به مقاصدی دیگر. »فیلم کوتاه«، 
یک جهان کاملا مستقل در دنیای سینماست. با وجود 
همپوشانی های بسیاری که ممکن است با سینمای حرفه 
ای و بلند داشته باشد، اما بی تردید فیلم کوتاه مستقل 
از فیلم بلند می ایستد. چرا که بی شک آن هایی که به 
لحاظ بسترسازی و امکانات ابزاری و... چند دهه ای از 
ما جلوترند، پذیرفته اند که »سینما« مجموعه ای است 
از »فیلم کوتاه«، »فیلم بلند«، »مستند« و »انیمیشن « و 
همه این ها. در تمام دنیا، فیلم کوتاه، فیلمسازان حرفه ای 
و البته طرفداران پر و پا قرص و خاص خودش را دارد که 
تحتِ یک بستر فراهم شده که هیچ ربطی به عرصه فیلم 
بلند ندارد، گرد هم می آیند. ماجرا به قدری جدی است 
که هر ساله از میان تمام فیلم های کوتاه در سراسر دنیا، 
جشنواره هایی مانند »کن« و... نیز بخش هایی مستقل 
برای آن ها در نظر می گیرند؛ هرچند که جشنواره فیلم 
فجر ما هم ظاهرا »سیمرغ بلورین بهترین فیلم کوتاه« را 
دارد اما کیست که نداند که این بخش در این جشنواره 
بین المللی )؟!( اساسا فرمالیته است و آثاری که تماما 
در جشنواره فیلم کوتاه تهران و یا نهال و... به نمایش 
درآمده به این بخش راه پیدا می کنند و مخاطبان جدی 
ای هم در آن ده شب )جشنواره فجر( ندارد و حتی سانس 
ها و شرایط درست و استانداردی هم به آن تعلق نمی 
گیرد؟ به همین جهت است که در کشورمان این مسئله 
وضعیتی بسیار عقب افتاده تر از این حرف ها دارد. اولین 
نقطه ای که عرصه فیلم کوتاه ایران را از دنیا جدا می کند، 
به »نوع نگاهی« است که در تفکر سینمای ایران نهادینه 
شده؛ این که آن را صرفا به مانند یک »سکوی پرتاب« 
یا حتی نازل تر از آن مانند موقعیتی برای »تمرین فیلم 
بلند« می پندارند. اینکه فیلم کوتاه می تواند سکوی پرتاب 
باشد و برای بسیاری از فیلمسازان بزرگ و مستعد امروزِ 
ما نیز - نمونه عینی اش »شهرام مکری« - عمل کرده، 
تردیدی نیست. اما آیا این موقعیت و اصطلاحا »سکوی 
پرتاب« باید چوبی باشد بر سر جهان مستقل فیلم کوتاه؟ 
حتی در دانشگاه ها و مدارس فیلمسازی نیز این مسئله 
تدریس می شود که شمای فیلمساز اگر بتوانید یک فیلم 
کوتاه ده دقیقه ای، سپس یک بیست دقیقه ای و در 
آخر یک فیلم کوتاه سی دقیقه ای کارگردانی کنید، قطعا 
می توانید فیلم بلند بسازید! موضوع مهمی که اما در این 
میان نادیده گرفته می شود این است که اساسا تفاوت 
های بسیار زیادی میان فیلم بلند و کوتاه در تمامی سه 
مرحله آن )پیش تولید، تولید و پس تولید( وجود دارد. 
سوای تفاوتِ زمانی، فیلم کوتاه عرصه »ایده پردازی« است؛ 
عرصه شکفتن قوه خلاقیت و بازیگوشی های فرمی. سهم 
بزرگی که در ایده پردازی برای فیلم کوتاه وجود دارد، ابدا 
قابل تکرار در هیچ مدیومی نیست؛ چرا که در وهله اول از 

اثرگذاری بسیار قابل توجهی برخوردار است. از این رو قواعد 
فیلمسازی در فیلم کوتاه، تفاوت های فاحشی با فیلم بلند 
دارد که در »روایت«، »فرم« و »داستان« و... به وفور دیده 
می شود. با این تعبیر، اساسا فیلم کوتاهی که در ظرف 
آثار بلند ساخته شود )که این یکی از معضلات اساسی 
فیلم کوتاه ایران است( چه قدم مثبت و رو به جلویی برای 
این عرصه به حساب می آید؟ که این خود تاثیر گرفته از 
همان نگاه نهادینه شده و اشتباهی است که تحت رویکرد 
»فیلم کوتاه تمرینی است برای ورود به عرصه فیلم بلند!« 
به وجود آمده و اولین چیزی که باعث حکمفرمایی این 
رویکرد در سینمای کوتاه امروز شده، بی تردید نگاه جریان 
ِحاکم به سینماست. نگاهی که کوچک ترین حمایتی از 
فیلم کوتاه ندارد و اساسا خودش و فیلم بلند را بسیار 
مهم تر از فیلم کوتاه می پندارد. حمایت مادی که بماند، 
حتی یک ساز و کار درست و نیمچه استانداردی برای 
اکران فیلم های کوتاه در کشورمان وجود نداشته و ندارد 
و حتی اکنون که پاندمی »کرونا« همه چیز را تحت تاثیر 
قرار داده به جز چند مورد مطرح )نخست سایت فیدان 
در بخش »لابی« و دیگری پایگاه ویمئو( حاضر به اکران 
آنلاین فیلم های کوتاه و حمایت از این بخش نیستند! 
احتمالا اگر همین چند جشنواره در طول سال هم نبود، 
تنها راه تماشای فیلم های کوتاه داخلی این بود که زنگ 
می زدیم به عوامل و سازندگان آثار و از آن ها درخواست 
هارد به هارد می کردیم! اوضاع در فیلم کوتاه دقیقا به 
همین پوچی است. همین حالا هم دسترسی چندانی 

برای بهترین فیلم های کوتاه ایرانی چند سال گذشته و 
مطرح ترین هایشان وجود ندارد. البته ناگفته نماند که 
پیش از کرونا مدتی بود که گروه هنر و تجربه سانس 
هایی به جشنواره تابستانی فیلم کوتاه اختصاص می داد 
و این قدم گرچه کافی نیست اما بالاخره برداشته شده 
و ما نیز امیدواریم که ادامه دار و گسترده تر باشد. این 
را هم در نظر بگیرید که همین حالا هیچ سرمایه گذار و 
تهیه کننده مستقلی عملا جرأت فعالیت جدی در این 
حوزه را ندارد؛ چرا که عملا به جز شرکت در جشنواره ها 
)اگر جایزه ای را ببرد!( و نمایش آن در خانه برای اعضای 
خانواده و خویشاوندان که حاصل آن جیغ و دست و 
سوت فامیل است! هیچ تضمینی برای بازگشت سرمایه 
وجود ندارد و کسی که سرمایه گذاری می کند تقریبا از 
پیش مطمئن است که پولش را به باد داده! پس اساسا 
دلیل ساخت این حجم از آثار پرخرج با این همه عوامل 
)نگاه کنید به اکثر تیتراژهایشان که پر است از دستیار 
فلان و مدیر فلان و...( آن هم با بودجه های غیرشخصی 
چیست؟ غیر از این است که تمام دستگاه های دولتی 
و وابسته در تلاش اند تا قالبِ »فیلم بلند« را بر سینمای 
کوتاه بپوشانند؟ یا نکند پای پول های کثیف به فیلم 
کوتاه هم باز شده؟! هرچه که هست حال و روز فیلم 
کوتاه خوب نیست و به این زودی ها هم خوب نخواهد 
شد. شاید هم به قول »تراویس« راه و چاهش همان 
»بارانی« است که ببارد و کثافت های داخل خیابان را 

یکبار برای همیشه پاک کند! 

یادداشت  سردبیر

احوالات ناخوشِ فیلم کوتاه؛

در انتظار بارش باران!

مجازی

مهدی تیموری

 سردبیر

حال و روز فیلم کوتاه خوب نیست و به این زودی ها هم خوب نخواهد 
شد. شاید هم به قول »تراویس« راه و چاهش همان »بارانی« است که 

ببارد و کثافت های داخل خیابان را یکبار برای همیشه پاک کند! 



پنج شنبه 18 اردیبهشت 99 -  شماره  471

روزنامه

7 ورزشی

صحبت های جسته و گریخته در خصوص اختلاف نظر 
آزاد و رئیس فدراسیون  بین سرمربی تیم ملی کشتی 
می تواند موجب نگرانی باشد.گویا صحبت بر سر حوزه 
اختیارات است و همین امر به مذاق غلامرضا محمدی 
خوش نیامده است. سابقه نشان داده یکی از مشکلات 
مربوطه  های  رشته  راس  در  ورزشی  مدیران  همیشگی 
دیگر حس  عبارت  به  است.  فنی  امور  در  آنان  دخالت 
آشنایی و شناختی که مدیران متخصص از رشته ورزشی 
خود دارند موجبات دخالت آنان در امور مختلف را فراهم 
و همین امر حاشیه ها را ایجاد می کند. روشن است که 
دخالت هایی از این دست نافی حضور متخصصان در 
مدیریت ورزش نیست بلکه این مسئله زمانی به دردسر 
منجر می شود که مدیر مربوطه در حوزه اختیارات خود و 
مسئولان فنی تمایز قائل نمی شود. همین اختلافات در 
زمان فدراسیون گذشته نیز کم و بیش جاری بود و کار به 
جایی رسید که رئیس فدراسیون، درست یا غلط، با حفظ 
سمت حوزه فنی را شخصا اداره کرد و در نهایت همین 
دخالت ها باعث اختلافات عمیق شد و مربیان شاخص از 
جمله همین غلامرضا محمدی، محسن کاوه و محمدبنا و 

عده ای دیگر کنار رفتند.

اکنون نیز اگر نخواهیم اختلاف سلیقه دبیر و محمدی 
را به گذشته و پاره ای مسائل جانبی مرتبط کنیم، باید 
نقش عدم تمایز حوزه اختیارات را محور اصلی اصطکاک 
اخیر آنان دانست. بدیهی است تاخیر یک ساله در برگزاری 
بازی های المپیک و لزوم تعیین تکلیف سرمربیان تیم 
های بزرگسالان مبنی بر اینکه باید در چهارچوب ترسیمی 
فدراسیون گام بردارند،می تواند دلیل محکمی برای بروز 
اختلاف باشد.کتمان نمی توان کرد که سرمربیان تیم های 
ملی علاقه دارند با تکیه بر تجربه گذشته و احاطه ای که بر 
امر مربیگری دارند ترکیب نفرات تیم ملی را معرفی کنند اما 
گویا در ماجرای اخیر فدراسیون نظر دیگری دارد. در هر حال 
شنیده ها حکایت از دلخوری محمدی دارد و اینکه جلسه 
مشترک با محسن کاوه و علیرضا دبیر را به نشانه اعتراض 
ترک کرده و هنوز مشخص نیست تصمیم بعدی وی چه 
خواهد بود. فرض بر اینکه یکی از دو طرف ماجرا کوتاه 
آمده و مسئله به خیر و خوشی پایان یابد. ایضا محمد بنا 
هم اعتراضی به شرایط موجود نداشته و به کار خود ادامه 
دهد. با این وجود نمی توان عواقب و پیامدهای چنین 
اختلافاتی را در روحیه ملی پوشان و کلیت کشتی نادیده 
گرفت. زمان مسابقات المپیک اگر چه یک سال به تاخیر 
افتاد،اما باور کنید یک سال تاخیر برای بزرگترین میدان 
ورزشی جهان چندان طولانی نیست. تا چشم برهم بزنیم 
زمان موعود فرا خواهد رسید و کشتی در مقام ورزش اول 
باید از جایگاه و موقعیت خطیر خود در المپیک دفاع کند.  
باید ببینیم تا آن وقت چه کاشته ایم و  کدامین محصول 
را درو خواهیم کرد؟ اگر قرار است یکسال آینده را هم با 
حاشیه پردازی و فراز و فرود طی شود در آن صورت چگونه 
می توان از قهرمانان انتظار داشت با خیال آسوده و انگیزه 

لازم برای کسب مدال بجنگند؟

همدلی رمز موفقیت کشتی مازندران

مازندران  کشتی  هیات  انتخابات  برگزاری  زمان  هنوز 
مشخص نشده است. همین بلاتکلیفی و پاره ای اخبار 
پشت پرده موجبات بروز شایعات در جمع خانواده کشتی 
استان را فراهم آورده است. همین پشت پرده ها و شنیده 
ها، خواب و آسایش را دوستداران کشتی می گیرد. چه 
بسا بسیاری از اخبار درگوشی و صحبت های پشت پرده 
صرفا در حد حرف و شایعات بوده و با اصل حقیقت فاصله 
داشته باشد اما وقتی فضا متلاطم شد، مرز میان حقیقت 
و دروغ از میان می رود و تصورات به جای بدیهیات می 
نشیند. در چنین فضایی، هرکس به فراخور، تصویری مجزا 
از ماجرا ارائه می دهد. بنا براین شایسته است مسئولان 
با عملکرد شائبه آمیز و غیر منطقی خود اوضاع را خراب 
تر نکنند. موضوع قابل بحث دیگر آنکه کثرت نامزدهای 
احراز ریاست هیات و پافشاری برخی از ایشان برای ماندن 
در صحنه رقابت، موجبات شکنندگی آرا و چه بسا ریزش 
رای واجدین شرایط را فراهم کند. به همین دلیل امید 
داریم این عزیزان با درک شرایط، اهتمام خود را مصروف 
به انتخاب نامزد اصلح کنند. کسی که بتواند در آینده به 
وعده های خود عمل کند.  مورد اقبال جامعه کشتی باشد. 
امکان پشتیبانی حامیان مالی از هیات را فراهم سازد. 
مدیر و مدبر باشد. در حد امکان از تمام نیروهای تاثیر 
گذار بهره بگیرد. شایسته است سکان هدایت مهم ترین 
هیات کشتی کشور به دست چنین فردی سپرده شود تا 
جامعه کشتی با آرامش و همدلی مسیر موفقیت ورزش 

اول مازندران را پی بگیرند.

منهای فوتبال

»دنیای هوادار« بررسی می کند؛

دود این اختلافات به چشم کشتی می رود!

محمدرضا کاظمی

 نویسنده و روزنامه نگار

کار به جایی رسید که رئیس فدراسیون، 
درست یا غلط، با حفظ سمت حوزه فنی 
را شخصا اداره کرد و در نهایت همین 
دخالت ها باعث اختلافات عمیق شد و 
مربیان شاخص از جمله همین غلامرضا 
محمدی، محسن کاوه و محمدبنا و عده 

ای دیگر کنار رفتند.

شنیده ها حکایت از دلخوری محمدی 
دارد و اینکه جلسه مشترک با محسن 
کاوه و علیرضا دبیر را به نشانه اعتراض 
نیست  مشخص  هنوز  و  کرده  ترک 

تصمیم بعدی وی چه خواهد بود

شایسته است سکان هدایت مهم ترین 
هیات کشتی کشور به دست چنین فردی 
سپرده شود تا جامعه کشتی با آرامش 
اول  ورزش  موفقیت  مسیر  همدلی  و 

مازندران را پی بگیرند.

داور بین المللی شطرنج ایران و یکی از پیشکسوتان و 
بزرگانی که سال ها در فدراسیون و باشگاه های مختلف 
منشاء اثر برای شطرنج کشور بوده این روزها به دلیل کج 
نشین  خانه  فدراسیون شطرنج  سلیقگی مسئول سابق 
است اما می گوید عشق من شطرنج و پیشرفت این رشته 
ورزشی است و در مسابقات لیگ داوری می کنم اما رئیس 
فدراسیون شطرنج که اکنون دوره اش تمام شده دوست 
نداشت افراد کاربلد و افرادی که بیشتر از او می دانند در 

فدراسیون باشند.
»فریدون اسکندری« که در دهه 70 اولین باشگاه حرفه ای 
شطرنج را در فرهنگسرای بهمن مدیریت می کرد و با آوردن 
یک مربی بزرگ ارمنستانی کمک زیادی به ملی پوشان 

و ارتقا سطح فنی مربیان کرد سال ها در فدراسیون به 
عنوان مسئول مسابقات و داوری حضور داشت اما »مهرداد 
پهلوان زاده« که بیشترین شطرنج بازان بزرگ ایران بر اثر 
سوءمدیریت وی از ایران رفتند دوست نداشت اسکندری 
ها در فدراسیون بمانند. او به قدری منفعل کار کرد و فقط 
به منافع خود می اندیشید که دبیرش خانم »شهره بیات« 

پناهنده شد و علیه ایران مواضع خصمانه ای گرفت.
شهره بیات که هنوز شرایط اداره یک باشگاه را هم نداشت 
با استفاده از ضعف. پهلوان زاده به دبیری شطرنج رسید و 

یک سال قبل هم پناهنده شد.
اسکندری با تمام این اوصاف آن قدر کارش را بلد هست که 
در مسابقات مهم دعوت به قضاوت می شود و در حال اضر 

هم درباره انتخابات فدراسیون می گوید:»جامعه شطرنج 
بعید است دوباره به پهلوان زاده روی خوش نشان دهد 
و من از بزرگانی مثل احسان قائم مقامی تقاضا دارم که 
کاندید شوند و اجازه ندهند فدراسیون دست افراد فرصت 

طلب بیفتد.«
سوابق قضاوت های فریدون اسکندری در داوری شطرنج

جهان،  وجوانان  نوجوانان  مسابقات  داور  دوره  هفت 
چندين دوره نوجوانان و جوانان آسيا، داور مسابقات 

بندى  رده  ديدار  داور  دوره  آسيا چند  تيمى 
بانوان  پرى  گراند  داور  جهان،  شهرهاى 
از ده ها مسابقات بين  جهان و بيش 

المللى در ايران و ساير كشورها...

داور بین المللی شطرنج در گفت و گو با »دنیای هوادار«:

بزرگانی مثل قائم مقامی باید کاندیدای فدراسیون شطرنج شوند

گفت و گو
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اساسنامه باید همه خانواده
 فوتبال را در بر گیرد

رکن  عنوان  به  هواداران 
کجای  در  فوتبال  اصلی 
اساسنامه فدراسیون فوتبال 
اند؟ چه کسانی  دیده شده 
اساسنامه  تنظیم  مشغول 
جدید هستند و چه افرادی و 
گروه های باید در تنظیم آن 
نقش داشته باشند؟ کانون 
هواداران به عنوان محرک اصلی فوتبال چرا هیچ سهمی در 

این گیر و دار ندارد؟
طبیعتا بایستی کانون های هواداران باشگاه های کشور که 
دارای اساسنامه مصوب وزارت کشور و قانون احزاب هستند 
رای گیری کنند و از بین خود نمایندگانی را برای نظارت 
و دخالت در تنظیم اساسنامه به مجمع فدراسیون معرفی 
کنند. همچنین نمایندگان کانون هواداران حداقل دو نفر 

حق رای داشته باشند.
چطور وقتی بازی های ملی و باشگاهی لیگ قهرمانان در 
پیش است هواداران را یار دوازدهم تیم می خوانند اما 
وقتی پای تصمیم گیری به میان می آید اسمی از ایشان 
برده نمی شود؟ در حال حاضر انجمن حامیان هواداران 
فوتبال تنها انجمن دارای مجوز رسمی از سوی وزارت کشور 
است. يا انجمن نویسندگان ورزشی با بیش از 600 عضو چرا 

نباید در تنظیم اساسنامه نقش داشته باشند؟
این ها را محض اطلاع دوست خوبمان جناب نبی عرض 
می کنیم که عده ای نمی گذار ند شفاف سازی صورت گیرد 
و نبی آن قدر در حال حاضر گرفتاری روی سرش ریخته که 

این موارد را نمی تواند تحت نظارت داشته باشد.
متاسفانه دو سه نفر از افراد فرصت طلب که خود را عقل 
کل در معادله اساسنامه می دانند با سهم خواهی در هیات 
رئیسه قوانین را به سود افرادی تنظیم می کنند که شانس 
بالای انتخاب شدن دارند! اینها که بیشتر نقش دلال را بین 
فدراسیون و فیفا دارند تا قبل از اینکه عنوانی در فدراسیون 
فوتبال داشته باشند مدام نق می زدند و با چند اصطلاح 
بین المللی خود را دایرة المعارف فوتبال نشان می دادند اما 
همین که به بدنه فوتبال نفوذ کردند مدافع منافع مدیران 

شدند نه مدافع قوانین فوتبال!
نبی باید خیلی مراقب این ها باشد. چون برای اینکه جایگاه 
خود را تثبیت کنند دست به هر کاری می زنند و هر از 
گاهی یک جای اساسنامه را دستکاری کرده و خودشان 
دنبال راه حل می روند تا اهمیت کارشان را نشان دهند. 
اساسنامه ای که درحال تنظیم است آن قدر ایراد دارد که 
دو سال بعد باز هم فیفا ایراد می گیرد و این همان دکانی 
اند و صاحبان  باز کرده  برای خود  آدم ها  این  است که 

واقعی را ره به داخل مجموعه فوق نیست!

سیدرضا فیض آبادی 
نویسنده و روزنامه نگار

»غلامرضا جعفری« پس از 12 سال ریاست بر فدراسیون 
روستایی و بازی  های سنتی و بومی محلی با حکم سازمان 
و  وزارت ورزش  و  را تحویل دهد  فدراسیون  باید  بازرسی 
جوانان در پی انتخاب سرپرست موقت برای فدراسیون می 

باشد.
جعفری که کارمند وزارت ورزش است به هر حال توانست 
سر و سامانی به بازی های بومی و محلی بدهد. اگرچه خود 
بنده به عنوان یکی از حامیان و دوستدارانش بر این باورم 
که هنوز هم کمتر از 5 درصد توان و پتانسیل بازی های 
روستایی را توانسته ایم احیا کنیم و از همه مهم تر اینکه از 
بین 400 بازی سنتی ثبت شده و دو هزار بازی بومی و محلی 
ثبت نشده به دلیل ضعف در دیپلماسی و عدم معرفی خوب 
نتوانسته ایم یک بازی را به عنوان بازی رسمی ایرانیان در 
المپیک آسیایی و حتی المپیک معرفی کنیم اما جعفری 

تلاش خود را کرد.
مثلا »مالزی« یک رشته بی هویت و بی اصالت محلی را به 
بازی های 2018 جاکارتا آورد به نام »پنجاک سیلات« و با 11 
مدال طلایی که از این رشته در روز آخر کسب کرد جایگاه 
ایران را در رده چهارم گرفت. یا صدها رشته رزمی که بعضا 
یکی از فنون آن با سایر رشته ها فرق می کند را شرقی ها 

برایش المپیک بازی های رسمی درست کرده اند!

اما بازی های زیبا و با هویت و ریشه دار و جذاب برای 
بیننده مثل »هفت سنگ«، »گوی بازی« که همان »کریکت« 
معروف است و خیلی از کریکت زیباتر است یا کشتی های 
محلی ایران مثل »لوچو«، »گیله مردی« و »چوخه« که ده 
ها هزار تماشاگر را به ورزشگاه ها می کشاند و از همه مهم 
تر اینکه چوخه اگر منظم و درست به دنیا معرفی شود می 
تواند حتی جای برخی از رشته های بی معنای شرقی را در 
المپیک بگیرد؛ یا مثلا چندین بازی با اصالت دیگر را در 
چمبره اختلافات و بگو مگوهای بی سر و ته خودمان به 
ورطه نابودی برده ایم و این ها از نقاط ضعف تشکیلات 
ورزش است که از رشته های فوق حمایت نکرد و حالا که 
جعفری حکم رفتنش امضا شده، خبر می رسد که او به 
عنوان نایب رئیس جهانی انتخاب شده که بیشتر جو روانی 
برای رد کردن احتمالی حکم پایان ماموریت جعفری است 
ولی اینگونه بازی ها رنگ باخته و بهتر است جعفری بپذیرد 

که تصمیم گرفته شده و بعید است حکم را برگردانند.
یکی از خوانندگان ما هم مطلب جالبی در همین مورد 

نوشته که خواندن آن خالی از لطف نیست:
با سلام و تبریک به آقای جعفری

این پرسش در ذهن من به عنوان علاقمند به رویدادهای 
آمده که چرا درست در روزی که حکم  به وجود  ورزشی 
بازنشستگی آقای جعفری از سوی وزارت ورزش رسانه ای 

شده خبر ناشی رئیسی جهانی وی اعلام شده است؟
ورزش  جهانی  نهادهای  تمام  که  حاضر  حال  در  ضمنا، 

گذشته  برای  انتخابات  این  احتمالا  و  ندارند  انتخاباتی 
بوده ولی اگر تازگی دارد لطفا خبر زمان برگزاری انتخابات 
فدراسبون جهانی را دوستان فدراسبون یا خبرگزاری منبع خبر 
اعلام کند چون در هر حال افتخاری است برای ورزش ایران.
اما نکته آخر اینکه نایب رئیسی و کسب کرسی در نهادهای 
جهانی نمی تواند قوانین داخلی را تحت تاثیر قرار دهد و 
سازمان بازرسی وقتی حکم پایان کار آقای داورزنی را اعلام 
کرده، به رغم اینکه داورزنی هم پست های کلیدی زیادی دارد 
بعید است که با رئیس فدراسیون روستایی عشایری به این 

بهانه مماشات کند...

حرف آخر

نوشدارو بعد از رفتن جعفری از روستایی عشایری!
یادداشت

حاضر  حتی  می گوید  مارسی  پرتغالی  سرمربی  بواس،  ویلاس  آندره 
است در لیگ ژاپن مربی گری کند ولی دیگر هرگز به لیگ برتر انگلیس 

برنخواهد گشت.
به گزارش »دنیای هوادار« به نقل از ورزش سه، آندره ویلاس بواس، 
سرمربی پرتغالی که سابقه هدایت دو تیم انلگیسی چلسی و تاتنهام 
را دارد ولی از هر دو تیم اخراج شده و در حال حاضر هدایت باشگاه 
فرانسوی مارسی به عهده او است می گوید هرگز حاضر به بازگشت به 
انگلیس نیست و حتی مربی گری در لیگ ژاپن را به کار در انگلیس 

ترجیح می دهد.
سرمربی مارسی که تیمش با پایان فصل جاری لیگ فرانسه در رتبه 
دوم قرار گرفته و به چمپیونزلیگ فصل آینده صعود کرده، در سال 2011 
بعد از درخشش در پورتوی پرتغال به چلسی آمد و هدایت این تیم 

را عهده دار شد ولی 9 ماه بعد اخراج شد. او بلافاصله به 
تاتنهام رفت و با اینکه دو فصل در این تیم ماندگار شد 
اما در نهایت از تاتنهام هم اخراج شد تا به حضورش در 

فوتبال انگلیس خاتمه دهد.
ویلاس بواس در این باره گفت:»قبلا هم گفته ام که 
حاضرم هر جایی کار کنم به جز لیگ برتر انگلیس. 
می خواهد  دلم  بروم.  ژاپن  به  می خواهد  دلم  خودم 

فرهنگ ژاپنی و فوتبال ژاپن را کشف کنم.«
در  در حال حاضر  ادامه گفت:»البته  در  سرمربی مارسی 

مارسی شرایط خوبی دارم و به دنبال باشگاه های دیگر 
و گزینه های دیگر نیستم. دلم می خواهد با 

مارسی در لیگ قهرمانان بازی کنم.«

»ویلاس بواس«:

حاضرم در ژاپن مربی گری کنم ولی به انگلیس برنگردم 

جهان فوتبال

جعفری که کارمند وزارت ورزش است به هر حال توانست سر و سامانی به بازی های بومی و محلی بدهد. اگرچه خود بنده به عنوان 
یکی از حامیان و دوستدارانش بر این باورم که هنوز هم کمتر از 5 درصد توان و پتانسیل بازی های روستایی را توانسته ایم احیا کنیم 
و از همه مهم تر اینکه از بین 400 بازی سنتی ثبت شده و دو هزار بازی بومی و محلی ثبت نشده به دلیل ضعف در دیپلماسی و عدم 
معرفی خوب نتوانسته ایم یک بازی را به عنوان بازی رسمی ایرانیان در المپیک آسیایی و حتی المپیک معرفی کنیم اما جعفری تلاش 

خود را کرد.

سیدفرشاد فیض آبادی

 خبرنگار


